
лександре Григоровичу,
з приходом нової влади

в суспільстві, вочевидь, з но�
вою потугою відродиться дис�
кусія довкола ринку землі.
Яка ваша думка з цього при�
воду? 

— З перших днів, відколи то�
чаться ці суперечки, я говорив і
нині повторю: людина може
продавати те, що вона створи�
ла. А позаяк землі вона не ство�
рювала, то й не має морального
права пускати її на гріш. Треба
шукати і знаходити розумний
вихід, аби налагодити повно�
цінну і повносилу роботу аграр�
ного сектора. Для прикладу, у
нас був колгосп, а став коопера�
тив — 650 осіб засновників. Зате
ми сьогодні і виживаємо, і живе�
мо. І за всі роки від нас не пішов
на власний хліб жоден власник
земельного паю.

— А вам не дошкуляють нині аж
надто настирливі «призбиру�
вачі нив» із агрохолдингів?
Не ходять колами навколо
селянської земельки?

— Уже ні. Раніше наїжджали
їхні посланці, оббивали пороги
кабінету, навіть натякали мені,
що, мовляв, таким колективним
господарюванням багато втра�
чаю особисто для себе… А мені
вистачає: маю зарплату, та й пен�
сію добру. Не можна, відбираючи
у людей землю, творити на ній
своє власне ситеньке благопо�
луччя. Це аморально!  А нині, на�
решті, і влада збагнула, що саме
сільгоспкооперативи здатні ре�
ально розвивати українське село.

Вже й Мінагрополітики привсе�
людно декларує свою підтримку
сільській виробничій агрокоопе�
рації. Бо й справді — як вберегти
невелике село, де 150�200 дворів?
Створити кооператив, поставити
керманичем односельця, який
знає громаду, усі її біди, який ду�
шею, розумом і серцем уболі�
ватиме за своє село. Отак треба
було реформовувати сільське го�
сподарство, а не роздирати його
на ласі шматки і благенькі клап�
ті. А нині тільки й чути на сесіях
нашої районної чи обласної ради
— плачі та голосіння: рятуймо
соціальну сферу сіл! рятуймо се�
ло!.. Я категорично проти про�
дажу землі. Свого часу, коли ми
створювали наш кооператив,
навіть угод оренди з власниками
паїв не укладали. Люди зійшлися
і громадою ухвалили рішення:
землю, майно не роздирати, а
господарювати спільно. Це вже
потім, коли почали снувати при�
їжджі «гастролери», обіцяючи
власникам за паї золоті гори,
ситуація змусила терміново укла�
дати з кожним договір оренди. 

Нині у нас в обробітку 8 тисяч
гектарів ріллі. Прийняли до коо�
перативу сусіднє село. У гарячу
пору навіть наймаємо людей —
місцевих, переважно механізато�
рів. Платимо як і своїм, пайови�
кам. «Батрацтва» у нашому коо�
перативі не допустимо.

— А як же бути з агрохолдинга�
ми? Нині все більше закли�
ків різко обмежити їхні апети�
ти, навіть відібрати частину
землі…
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Серед українських аграріїв 
Олександр КОРОСТАШОВ — 

такий же знаний, уславлений і
шанований, як Дмитро Моторний,

Володимир Плютинський, 
Семен Антонець, Марко Посмітний. 

Тридцять сьомий рік очолює він 
у Котелевському районі Полтавської

області сільгосппідприємство: 
спершу — колгосп, а нині —

сільськогосподарський виробничий
кооператив «Батьківщина». 

За цей час вважає найбільшим
досягненням не свої знамениті

широкополі лани родючої ріллі, 
не тваринницькі ферми, які

господарство зберегло навіть 
у лиховісні дев'яності, у часи

страшного розору українського села, 
а 310 будинків, що їх «Батьківщина»

збудувала своїм селянам. 
«Ці будинки ми для молодих 

фахівців споруджуємо й підтримуємо 
на перших порах, — пояснює
керманич «Батьківщини». —  

Поселилася родина в новий будинок
— кооператив упродовж року 

сплачує їй вартість газу. Щоб людина
за цей рік обжилася. Безкоштовно

виписуємо поросяток, за договором 
— бичка, корми: хай родина своїм

господарством «оброста» та 
й додаткову копійчину має. А ще 

даємо саджанці фруктових дерев, 
щоб господарі зробили свій двір

затишним та насадили сад». 

–О

Олександр КОРОСТАШОВ, 
Герой України:



— Ми вже мали нещастя пере�
жити в нашій історії часи розкурку�
лення. І знаємо, що нічого, окрім
горя, це народу не принесло. Агро�
холдинги — вже сформована госпо�
дарська структура, доволі потужна.
Зруйнувати їх — великого ума не
треба. Інша справа — їх необхідно
ефективно ув'язати із соціальною
сферою села. 

— А як це зробити? Соціальною
угодою? 

— Очевидно. Хоча 50 гривень з
гектара соціального внеску, перед�
баченого такими угодами, — це, да�
руйте, ніщо. Представникам агро�
холдингів треба у кожному випадку
предметно домовлятися із сільськи�
ми громадами. А громадам не втра�
чати свого, ставити жорсткі вимоги:
відновити зруйновану інфраструк�
туру сіл. Наш кооператив щороку
виділяє для потреб дитсадка, школи
по півмільйона гривень. А ще 850
тисяч витрат — на харчування лю�
дей. Хоча держава цих наших ста�
рань для збереження повноцінного
села не помічає. Торік ми заплатили
за кожен гектар 1380 гривень різних
податків. А той, хто, скажімо, взяв
в оренду 50 гектарів, а потім ще
«дозбирав» 150, — платить за гектар
35�40 гривень. Ще й сіє кілька
найбільш «ходових» культур, і,
звісно ж, не займається тваринни�
цтвом. Тому й на пай людям ми не
можемо нині заплатити 6�7 відсот�
ків, бо платимо такі надмірні по�
датки, ще й займаємося тварин�
ництвом, на якому не дуже роз�
живешся. Інакше хто ж, як не ми,
подбає про те, щоб у магазинах міст
було вітчизняне молоко та м'ясо? За
великим рахунком, це потрібно
державі — не лише нам, селянам.
Щоб платити більші відсотки влас�
никами орендованих паїв, треба, на
жаль, відмовитися від виробництва
м'яса, яке нині однозначно збитко�
ве, а в рільництві переходити на ви�
рощування монокультур, фактично
нещадно виснажувати землю за�
ради миттєвої і тимчасової вигоди.
А що далі? Яку ниву передамо дітям
— живу чи мертву?  Тому нині не�
обхідно скоригувати податки, сти�
мулюючи тих сільгоспвиробників,
які займаються тваринництвом. А

орендарів хай і невеликих масивів
ріллі прирівняти в оподаткуванні до
інших товаровиробників. А чого ж:
перед землею — всі рівні.

— А не доб'ємося тим самим масо�
вих відмов від фермерування? 

— Стривайте, тоді для чого ж ду�
римо державу? За такою логікою ми
мали б пустити під ніж усе наше
тваринництво. Звісно, таке «горе�
господарювання» нам особисто
було б лише на руку. Певний час.

— На вашу думку, яка нині най�
оптимальніша господарська мо�
дель для середньостатистичного
українського села?

— Скажу так: якщо у селі, напри�
клад, 200 дворів, — для початку
йому цілком вистачить півтора ти�
сячі гектарів ріллі. А далі хай роз�
виваються: мають сінокоси — нехай
рухають тваринництво. Хоча, по�
вторюся, на цій галузі сьогодні
особливо не наживешся.

— Вас як господарника влаштовує
визначена ставка орендної пла�
ти за земельний пай?

— У калькуляції наших видатків
ми нині найбільше тратимо саме
на оплату оренди земельних паїв.
Більше, ніж на пальне, насіння і т.д.
Я б, зважаючи на необхідність роз�
вивати тваринництво, прирівняв
величину орендної плати, скажімо,
до кількості наявних у господарстві
умовних голів худоби. Щоб нареш�
ті відродити потужну галузь, яка
раніше славилася далеко за межами
України.

— А якщо нині, зважаючи на тяж�
ке фінансово�економічне ста�
новище, уряд кине клич до сіль�
госптоваровиробників збільши�
ти плату за оренду землі — не
вийдете на вулицю з вилами?

— Я особисто з вилами ніколи не
вийду. Якщо будуть такі протестні
заклики — облишу все і піду на
спочинок, рибу ловити. Ми за ці
роки пережили не одну скруту. Але
не було жодного випадку, щоб наші
працівники невчасно отримали зар�
плату. Криком пожежу не погасиш.
Хоча в нашому непростому селян�
ському світі ніхто не убезпечений
від Кармалюків. 

Розмову вів 
Валерій АРХИПОВ
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